
Motion till riksdagen 

1989/90:1 o816 
av Claes Roxbergh m.fl. (mp) 

Anslaget till naturvårdsverket, m.m. 

Den här motionen utgör en del i miljöpartiet de grönas förslag till statsbud
get- ··gröna luntan··- vad gäller miljö- och energidepartementets miljödeL 

Allmänna synpunkter 

Regeringens förslag till statsbudget på miljöområdet innehåller inga som 
helst betydande satsningar. Della är märkligt i en tid då allt ner människor 
anser all miljöproblemen är dagens viktigaste politiska frågor. Den budget 
som regeringen presenterar är. i �tället för en offensiv budget. en bud)!el som 
skär ned pa miljöornradet. 

Det gar naturligtvis all hiivda all det är omöjligt all med bara miljö- och 
energidepartementets budgetförslag döma ut budgetens miljöprofiL Många 
andra avgörande miljöbeslut ligger under andra departement. t. ex. kommu
nikationsdepartementet och bostadsdepartementet. Dessutom är elen eko
nomiska politiken i stort. inte minst skallesystemet� utformning. mycket vik
tig för samhällets påverkan pa miljön. Della är riktigt. men bristen på sats
ningar inom miljö- och energidepartementets områden och ointresset för 
miljöfrågorna genomsyrar cle�s viirre hela stätsverkspropositionen. 

B l. Statens naturvårdsverk 

Naturvårdsverket föreslår en kräftig allmän resursförstärkning bLa. med 
motiveringen all ''miljöomradet kännetecknas av en starkt ökande aktivi
tet''. Verket föreslär en förstärkning med när 40 milj. jämfört med förra bud
getåret. Vi delar verkets uppfallning att den statliga miljövårdsorganisatio
nen måste stärkas kraftigt. Men vi vill inte föreslå en saclan kraftig förstärk
ning detta budgetår. under den här anslagsposten. utan föredrar att satsa 
mer riktat mot olika miljö- och naturvårdsområden. Naturvardsverkets 
verksamhet är under utredning och när den är färdig är det förhoppningsvis 
lättare all avgöra var pengar bör �atsas för att ge bäst effekt. Vi föreslår lO 

milj. kr utöver regeringens förslag till alt inrälla nya tjänster för all stärka 
verkets kompetens. 



Information inom miljövårdsomn1det 

Information om miljöproblemen och hur de kan lösas blir alltmer nödvän
dig. Utan medvetenhet och kun�kap är det bl.a. omöjligt att lyckas åstad
komma dc förändringar av vår liv�stil som behövs. 

Medel från an�laget kan t.ex. riktas mot skolan och inte bara inriktas på 
information material och kampanjer utan ocksa för att �tödja kommuner i 
inledningsfa en i de fall de vill göra speciella satsningar t.ex. på naturskolor. 
Inom skolan kan re�ur�cr t.ex. användas för att utveckla verksamheten med 
miljöinformatörer som idag har en alltför liten omfattning. 

Pengar kan ocksn användas till miljöorganisationernas arbete med infor
mation b�tde i Sverige och utomlands. Naturskydd�förcningcns initiativ till 
Östersjö�ekretariat och försurningssekretariat är värda all uppmuntran och 
dessutom ekonomi�kt stöd. 4 milj. kr ur anslaget bör användas för dessa än
darna l. 

aturvard. verket har i �itt budgetäskande föreslagit en upply�ning�tjänst 
för allmänheten. där man �k a kunna få hjälp att öka i olika databa�er. Vi 
tycker det är en bra satsning. Den borde kunna utöka� till att ge information 
om ut�läpp fran enskilda indu�trier enligt modell från USA CTommunity 
right to know··). Vi före.lar därför 20 milj. kr utöver regeringens förslag. 

Programmet för Ö\'ervakning av miljökvalilet (PMK) 

Programmet är grundläggande när det gäller att klara den langsiktiga kun
skap�uppbyggnaden och för att ge vägledning för miljöpolitiken. Vi anser att 
miljökvalitetsnormcr maste införas i miljölagstiftningen. Det är viktigt att 
ha ett sa bra underlag �om möjligt när det gäller att fastställa normerna. Pro
grammet bör diirför få expandera i enlighet med verkets ambitioner. t.cx. pa 
havsmiljöomradet. och dessutom utökas ytterligare när det gäller mätningar 
av luftföroreningar bl.a. bör elt system för mätning av ozonhalten byggas 
ut. Vi före la r alt programmet tillförs ytterligare l O milj. kr. utöver vad som 
föreslagits av regeringen. 

Vård av naturreservat 

aturvardsverket betonar i sill äskande den akuta bristen pa pengar för 
skötsel av naturv;)rd�objekt och föreslår en anslagshöjning på nära 35 milj. 
kr. Man pekar ocksa på alt anslaget per ha mark har sjunkit kraftigt. Detta 
kan del vi� förklara� av alt �tatcn köpt in en hel del mark som inte kräver så 
mycket �köt el. Men trots detta delar vi verkets uppfattning att behovet är 
mycket t ort i dag och det kommer bli än större med de inköp av mark som vi 
föresia r. Vi före� l, r därför att 30 milj. kr. satsas utöver regeringens förslag. 

Naturvårdsåtgärder i odlingslandskapet (NOLA) 

Regeringen före�lår oförändrat belopp (lO milj. kr.) med hänvisning till en 
propo:;ition om livsmcdelspolitiken. Argumentationen är mycket märklig. 
Oav�ctt hur den framtida livsmedelspolitiken kommer att se ut är läget i dag 
akut för manga hotade arter som är beroende av biotoper i kulturlandskapet. 

Mot. I 989/90 
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Naturvårdsverkets budgetäskande visar ocksa pa att kunskapsunderlaget är Mot. 1989/90 

tillräckligt för en rejäl höjning av anslaget. Vi före�lår �O milj. kr. utöver Jo816 
regeringens förslag. 

Hotade arter 

Dagens anslagsnivå för detta viktiga ormade är mycket låg (4 milj. kr.). l 
andra motioner med bl. a. ett lagförslag om biotopskydd föresiar vi en kraftig 
ambitionshöjning. vilket kornmer att kräva ytterligare anslag. Vi föreslår 7 

milj. kr. utöver regeringens förslag. 

Kemikalieinspektionen 

Mycket lite har hittills gjorts för att minska problemen med den höga och 
bristfälligt kontrollerade kemikalieanvändningen i samhället. Riksdagen fat
tade i höstas beslut om att införa substitutionsprincipen i lagen om kemiska 
produkter och att lagen ska gälla samtliga hälso- och miljöfarliga varor. Sub
stitutionsprincipen kan bli mycket långtgacnclc niir det gäller att komma till 
rätta med kemikalieproblcmen. Men da krävs det också att principen verkli
gen tiiWmpas. Vi föresiar därför en kraftig �atsning pa ett projekt i kemika
lieinspektionens regi när det gäller att hitta områden där substitutionsprinci
pen nu eller inom en snar framtid kan tillämpas. Till projektet föreslår vi 15 

milj. kr. 
Kemikalieinspektionen förklarar i sitt hudgctä�kande att den skulle be

höva förstärkningar manga ganger om ifall den ambition�höjning som disku
teras i samhället skall kunna genomföras. t. ex. förhandsgranskning. Vi anser 
att en kraftig ambitionshöjning på ormadet är nödvändig och att kemikalie
inspektionen måste stärkas under ett antal år framat. Inför det kommande 
budgetåret föresiar vi en förstärkning motsvarande 10 tjänster utöver dc 
tjänster som regeringen föreslagit. 

Projekt- omprövning a\· tillstånd enligt miljöskyddslagen 

När miljöskyddslagen antogs var tanken att givna tillstand skulle ompröva� 
i normalfallet efter tio år. Enligt lagen är det naturvardsverket �om har till 
uppgift att gå in och begära omprövning. Men det har gjorts i mycket liten 
omfattning. Orsaken är framförallt rc�ursbrist. Därför föreslår vi en speciell 
satsning inför det kommande budgetåret för att sil �ystematiskt som möjligt 
gå in och ompröva givna tillstancl. De omraclen �om är harelast belastade av 
miljöförstöringen bör prioriteras i arbetet. Vi föresiar att 10 milj. kr. satsas 
på projektet. 

Utredning om plaster 

Allt fler kommuner inför kiillsortering av sopor. Plasten är ett �tort problem 
därför att de praktiska möjligheterna till ater\"inning idag är srna. En mängd 
olika plastsorter används och ofta innehalter samma vara flera olika plastsor
ter som ytterligare försvårar a ten inningen. En speciell arbetsgrupp bör till
sättas med uppgift att utreda de möjligheter som finns för att lösa problemet 
med plastavfallct. Gruppen bör t.ex. �e över möjligheterna till att bcgrän�a Il 



antalet plastsorter på marknaden och vilka möjligheter �om finns att be- Mot. 1989/90 

gränsa tillverkningen a\· varor där mataialblandningen omöjliggör eller för- Jo816 
s vårar återvinning. Vi före�lar ett anslag pi\ :l milj. k r. 

Återskapande av våtmarker 

Vatmarker må�te återskapas niira vattendrag och kustomraden som är drab
bade av övergödning med kviive. Det troligen me�t kostnadseffektiva �iittet 
att minska kväve ut liippen till vattendrag och hav är att använda våtmarker 
som naturliga reningsverk där kväve binds i växtligheten eller genom denitri
fikation försvinner till atmosniren i form av kvävgas. Återskapande av våt
marker är ocksa positivt av naturvardsskäl eftersom så många valmarksbio
toper har dikats ut inom bade jord- och kog�bruket. 

Försöksverksamhet med åter�kapande av våtmarksbiotoper nämn� i rege
ringens budgetförslag. men inga nya medel anslås för ändamålet. Vi föresiar 
20 milj. kr. för nii�ta budgetar för att det också ska finnas medel för uppköp 
av en del jordbruhmark. 

Projekt avfallsreduktion 

Regeringen presenterade aldrig den utlovade avfallspropo·itioncn utan 
nöjde sig med ett avfallsavsnitt �om en bilaga till budgetpropositionen. För
slagen är mycket urvattnade och innehaJler ingen �tratcgi för att min�ka av
fallsmängderna. En �är�kild arbetsgrupp bör därför tillsättas för att ta fram 
ett handlingsprogram med konkret strategi och konkreta atgärder för att ra
dikalt minska avfallsmängclcrna. Arbetsgruppen bör kunna utnyttja det ar
bete som Miljöavgiftsutredningen lägger ned för att utforma styrmedel på 
avfallsom rådet. Vi förslår att 5 milj. kr. satsas på projektet inför nästa bud
getar. 

Projekt ersättning av avloppssystem 

Kommunerna står inför gigantiska investeringar i nya avloppslcdningssys
tem. Tiden är därför mogen att utveckla och investera i modernare teknik. 
Det gamla systemet med vattentoaletter har visat sig medföra klara nackde
lar. Därför mas te nya �ystcm utveckla� och vi före lår lO milj. kr. till försöks
verksamhet med olika typer av mulltoaletter. 

B 2. Bidrag till miljöarbete 

Naturvårdsverket pekar i sitt äskande pil att de medel �om har beviljats un
der anslaget .. Luftföroreningar och för�urning .. ligger klart under vad �om 
begärts i aktionsplanen mot luftföroreningar. Det finns knappt nagra pengar 
alls till nykalkningar inom �jökalkningsprogrammet- trots dc akuta beho
ven. 

Kalkning av sjöar är naturligtvi� ingen lösning pa försurningsproblemen. 
men något som vi måste ta till i ett krisläge. Här visar �i g pa ett konkret �ätt
direkt i pengar- några av dc kostnader som miljöförstöringen orsakar. 

Regeringen anslar också detta år alldeles för lite pengar. Istället hänvisar 
man till att den aktionsplan mot luftföroreningar och försurning som Natur- 12 



vårdsverket kommer att presentera till våren ska kostnadsberäkna olika pro- Mot. 1989/90 

jekt. Det måste anses vara en mycket märklig argumentation eftersom det i JoRI6 
dag är uppenbart att anslaget ligger långt under behovet. Vi föresiar att an-

slaget höjs med 60 milj. kr. i förhallande till regeringen� förslag. 

Vi vill också återinföra det bidrag till kalkning av försurade brunnar �om 

togs bort i samband med förra årets budgetbehandling och föresiar ett an�lag 

på l O milj. kr. 

Regeringen före�lår för de tvii kommande budgetaren totalt 8.5 milj. kr. 

till kalkning och vitaliseringsgödsling av skogsmark. Vi an�er att lO milj. kr. 

ytterligare ska satsas redan nästa budgetar. 

B 3. Investeringar inom miljöomradet 

Inköp av mark 

I vår partimotion har vi krävt att de fa urskogar och urskogsliknande natur

skogar som finns kvar i vårt land skall skyddas. Förra aret höjde� anslaget 

till inköp av mark. men det är mycket långt kvar till� man en� kan börja tala 

om satsningar som star i rimlig proportion till behoven. Det är nämligen 

bråttom. Skogsbruket hotar dc si�ta urskogsrestcrna. Vi före�lar att �taten i 

tre år framåt köper mark för 500 milj. kr. per ar. dv� .tOO milj. kr. mer ii n vad 

regeringen föreslår. Förra budgetåret föreslog vi inköp för l rnrd. kr. Att vi 

ligger lägre i år beror på att vi tyckte det var lämpligt att använda den tillfiil

liga vinstskatten till investeringar. Engangsskatter är mindre lämpliga till att 

finansiera driftskostnader. 

Utveckling av miljöskyddsteknik 

Naturvårdsverket har. liksom förra budgetan;t. före�lagit ett nytt anslag för 

bidrag till investeringar i ny teknik i fullskaleanläggningar inom miljövartb

området. Det motiveras av att företagen inte har tillräckliga incitament för 

att investera i helt ny teknik med det risktagande �om det innebär. Miljö

skyddslagen kan inte heller kräva att företagen använder biittre teknik iin 

vad som används kommersiellt nagonstans i världen. Ekonomi�kt �töd till 

investeringar i ny teknik skulle kunna lyfta den kravniva �om kan ställas pa 

företagen enlig miljöskyddslagens 5 §genom att lyfta ribban för vad �om är 

""bästa teknik"" . Det finns en rad områden där ny teknik nabbt behöver ut

vecklas och provas i full skala. t.ex. effektiv energiteknik. miljöanpassade 

transportsystem och inom avfallshanteringen. Vi föreslår att 50 milj. kr. sat

sas på utveckling av ny energiteknik. 

Nytt Anslag. Återställning av gamla miljöskador 

I dag finns det ingen som tar ansvar för de miljöskador som inte omfatta� av 

miljöskadeförsäkringen. Dit hör alla miljöskador �om uppkorn innan miljö

skyddslagens tillkomst 1969. De skador det gäller iir t.ex. kvicksilverhaltiga 

fiberbankar. metalläckande slagghögar och upplag av miljöfarligt avfall. l 

miljöskadefondutredningen diskuterades en fond varifran pengar �kulle tas 

till saneringar. l regeringens miljöpropo�ition 1981-: föreslog� bara en miljö-
13 



�ka deför sä kr ing och miljöministern mt:nade att sant:ringar av gamla miljö- Mot. 1989/90 

�kador kunde finan�iera� via budgeten. Scdan de�s har inga budgetmedel av- Jo8 l 6 

�atts. aturvardwerket a�kar 100 milj. kr. och ,j ti ll�t) rkcr det ä�kandet. 

B 4. Miljövardsforskning 

Regeringen '"'aktar med för,! ag inom miljövard�for�kningcn med han vi. 
ni ng till den kommandl! for\kningspoliti�ka propo-;itionl!n. Vi av�tar darför 

ock�a fran att i det hitr �amrnanhangct preci�era de \ilt\ningar pa for\kning 

som vi vill prioritera. l den motion �om vi lägger i �am hand med regeringen� 

propo�ition kommer vi att före,la en kraftig prioritering av rniljovard\for\k

ningen. Nagra omraden vi kommer att ta upp iir "gron" biologi�k for,kning 

som längl! varit myckl!t cftcr�att. for�kning om miljögifter t.cx. halogene

rade organi�ka föreningar inkl. förhiittradc möjligheter till analy�er. havs

miljöfor�kning. for�kning om in�jövatten. Vi komm�.:r ock'a för..:�la att en 

professur i �kog�hydrologi mctl!orologi inriitta�. Se ktor�ovcrgripande for\k

ning kommer ocha att fa en framskjuten plat�. 

Hemställan 

Vi hermtåller 

l. att riksdagen till an�laget B l .  Staten\ naturvard�' er k. r propo. i
tian 19H9/90: 100 bilaga 16. anslar l·Hl 000 000 kr. utover vad rege
ringen har före�lagit dv!>. 45 1 42R O<Xl kr. att anvi1nda� i enlighet med 
vad som före�lagib i motionen. 

2. att rik�dagcn till an�laget B 2. Bidrag till miiJöarb�.:te. i propo-,i

tion 1989190: l 00 bilaga 16. an�lar HO 000 ()()() kr. utöver vad rege

ringen har före�lagit dv�. 235 116 000 kr. att anvanda� i enlighet med 

vad som anfört� i motionen. 

3. att rik!>dagen till an�laget B3. Inv�.:�tcringar inom miljöomrildet. 

i proposition 19H9/90: 100 bilaga 16. an�lar 550 000 000 kr utöver vad 

regeringen före�lagit dv\. 650 000 000 kr. att använda� i enlighet med 

vad �om anfört� i motionen. 

4. att riksdagen an!>lar 100 milj. kr. till ett nytt anslag i propo!>ition 
19H9 90: JOO bilaga 16. Återställning'" gamla miljö!>kador. 

Stockholm den 24 januari I 990 

Claes Roxbergh (mp) 

Inger Schörling (m p) Asa Domeij (mp) 

Ruy Duosson (mp) 
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